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 رکود اقتصاد اروپا 
در موج جدید کرونا 

راشاتودی: ارزیابی های اولیه توسط سازمان آمار 
اتحادیه اروپا موسوم به یورواستات حاکی از آن است 
که شکل گرفتن موج جدید کرونا در سطح اروپا باعث 
شده تا هم در حوزه یورو و هم کل اتحادیه اروپا برای 
دومین بار در یک سال گذشته شاهد رکود سنگین 
اقتصادی باشند. بر همین اساس بین ماه های ژانویه 
و مارس سال جاری نسبت به سه ماهه پایانی سال 
2020 اقتصــاد 19 کشــور عضو یورو رشد منفــی 
0.6 درصدی داشته و این رقم برای کل اتــحادیــه 
اروپا 0.4 درصد بوده است.  در سه ماهه نخست سال 
2021 همچنین اقتصاد حوزه یورو منفی 1.8 درصد 
و اقتصاد اتحادیه اروپا منفی 1.7 درصد نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته کوچک تر شده است. درحالی در 
سه ماهه نخست امسال حوزه یورو و اتحادیه اروپا رشد 
منفی اقتصادی را به ثبت رسانده است که به خاطر 
شیوع ویروس کرونا اقتصاد آنها در سه ماهه پایانی 

سال 2020 هم رشد منفی داشت. 

 عقب ماندگی خودروسازان 
از برنامه

آرمان ملی: بررسی مهمترین برنامه های وزارت 
صنعت، معــدن و تجــارت در سال 1400 حاکی 
از برنامه ریزی برای تولید یک میلیون و 200 هزار 
دستگاه انواع خودروی سواری و وانت است. همچنین 
در زمینه اتوبوس، مینی بوس و ون نیز برای تولید 
8 هزار و 968 دستگاه از این خودروها برنامه ریزی 
شده است. به این ترتیب به طور متوسط در هر ماه 
باید بیش از 100 هزار دستگاه انواع خودرو در کشور 
تولید شود. این در حالی است که خودروسازان هرچند 
فروردین امسال با رشد تولید نسبت به فروردین 99 
روبرو بودند اما نسبت به هدف گذاری انجام شده عقب 
هستند. بررسی وضعیت تولید خودرو در کشور نشان 
می دهد تولید انواع خودرو طی نخستین ماه امسال 
با رشد 144.3 درصدی نسبت به فروردین 99 به 60 
هزار و 971 دستگاه رسید. در فروردین سال گذشته 
تولید انواع خودرو در کشور معادل 24 هزار و 958 
دستگاه بود که 23 هزار و 300 دستگاه از آن به تولید 

سواری اختصاص داشت.

 افزایش شدید قیمت 
کالاهای اساسی در جهان

آرمان ملی: روز گــذشته در آخرین روز کاری از 
هفته، قیمت ذرت که به عنوان خوراک دام استفاده 
می شود 25 دلار در هر بوشل افزایش یافت. این 
قراردادها برای ماه جولای یعنی دو ماه آینده بسته 
شده و مفهوم آن این است که همچنان قیمت این 
محصول استراتژیک در ماه های آتی رو به بالا خواهد 
بود. قیمت این محصول استراتژیک در ماه گذشته 
هم با افزایش بی سابقه مواجه بود و از 559 به 660 
دلار در هر بوشل رسید. یعنی 101 دلار افزایش یافت.

قیمت هر بوشل ذرت که واحد سنجش وزن این 
محصول است با 25 دلار افزایش به قیمت 673.25 
دلار به فروش رفت. افزایش قیمت محصولات اساسی 
تنها محدود به ذرت نیست بلکه قیمت محصولاتی 
مانند گندم و دانه ها روغنی هم افزایش های زیادی 
داشتند. به طوری که قیمت گندم روز جمعه آخرین 

روز کاری هفته 5.75 دلار در هر بوشل گرانتر شد.

 گفتار درمانی راه حل 
مشکلات مسکن نیست

تسنیم: دبیــر کانــون ســراسری انبـوه سازان 
لازمه بهبود فضای کسب و کار را در همکاری قوه 
قضاییه، دولت و مجلس اعلام کرد و گفت: با گفتار 
درمانی مشــکلات بــخش مســکن حل نمی شود. 
مصطفــی قلــی خســروی در جدیدترین اظهارنظر 
این گونه به گزارش فروردین ماه بانک مرکزی درباره 
بازار مسکن واکنش نشان داد: گزارش بانک مرکزی 
از تحولات بازار مسکن را قبول نداریم. متاسفانه بانک 
مرکزی با این گزارش ها، بازار را به تنش می کشد. 
نمی دانیم چه کسی از بانک مرکزی خواسته، گزارش 
تحولات بازار مسکن را منتشر کند! رسانه ها،  وزیر راه و 
شهرسازی و اتحادیه  املاک در تلاش هستند تا قیمت 
مسکن کاهش یابد،  در این راستا نیز وزیر راه گفته 
قیمت مسکن باید 25 درصد کاهش یابد که نظر ما به 
عنوان اتحادیه بیشتر از 25 درصد است. رئیس اتحادیه 
مشاوران املاک  گفت: بانک مرکزی هیچ تعاملی با 
اتحادیه ندارد و ماموریت دارد بازار را به تشنج بکشاند 
تا بانک ها ورشکسته نشوند. آرزوی ما داشتن یک بانک 
مرکزی مستقل است؛ الان در بازار مسکن خریداران 
ناز می کنند اما بانک مرکزی به کمک بسازو بفروش ها 

کاری می کند فروشندگان ناز کنند.

 چک ها تا ۲۰ اردیبهشت 
برگشت نمی خورند

آرمان ملی: معاون اقتصادی رئیس جمهور گفت: 
ستاد ملی کرونا به این تصویب رسید که برای بازه از 
اول اردیبهشت ماه تا بیستم اردیبهشت ماه، تنفسی 
به مبادلات با چک دهد و بانک ها و موسسات اعتباری 
از صدور گواهی عدم پــرداخــت چک اجتناب کنند. 
محمد نهاوندیان گفت: امروز در ستاد ملی کرونا با 
توجه به آثار اقتصادی کرونا تصمیماتی برای واحدهای 
تولیدی گرفته شد که قدری بتوانند سرپا باشند. یکی 
از موارد این بود که با توجه به تعطیلی اصناف و اینکه 
برخی از واحدها امکان فروش محصولات خود را 
نداشتند اما بر اساس روال متعارف چک هایی را صادر 
کرده اند و عملًا امکان پر کردن موجودی حساب و 
پرداخت چک را پیدا نمی کنند و این به طور زنجیره 
بار مشکلاتی را ایجاد می کند. معاون اقتصادی رئیس 
جمهور تاکید کرد: تصمیم گیری در این مورد ابعاد 
مختلفی دارد اما در مجموع ستاد ملی کرونا به این 
تصویب رسید که برای بازه از اول اردیبهشت ماه تا 
بیستم اردیبهشت ماه یک تنفسی به مبادلات با چک 
دهد و بانک ها و موسسات اعتباری از صدور گواهی 
عدم پرداخت چک اجتناب کنند و محاکم و ضابطین 
قضایی هم از صدور اجراییه و اجرای آنها خودداری 
کنند یعنی گویی که یک فرصتی را ایجاد کردیم تا 

این شرایط غیر عادی به شرایط عادی برگردد.

 وضعیت تجـارت خارجی و صادرات ایران در حال 
حاضر در چــه شرایطی قرار دارد و با چه تهدیدها و 

فرصت هایی روبه رو است؟
صادرات و تجارت خارجی ما در سال 99 نسبت به سال قبل 
از آن یعنی سال 98 دچار کاهش شد و 12 درصد در صادرات 
و شش درصد در واردات کاهش داشتیم و تراز تجاری کشور 
هم عملا با تراز منفی حدود سه میلیارد دلاری بسته شد و 
طبیعتا دلایل مختلفی داشت که دلیل اصلی آن کرونا بود که در 
ابتدای سال باعث کاهش قابل توجه صادارت شد کمااینکه در 
فروردین امسال شاهد این موضوع بودیم که صادرات ما نسبت 
به ماه مشابه سال 99، حدود 80 درصد از نظر ارزشی و 60 
درصد از نظر وزنی افزایش پیدا کرده است. این نشان می دهد در 
فروردین ماه سال گذشته که کشور تقریبا در شرایط قرنطینه 
و تعطیلی قرار گرفت و مرزها بسته بود؛ چقدر تاثیر منفی در 
صادرات کشور گذاشت که این تاثیر منفی در درجه اول به دلیل 
کرونا و در درجه دوم به دلیل کاهش قابل توجه قیمت نفت و 
فرآورده های نفتی بود که بخش اعظمی از صادرات کشور را 
تشکیل می داد و پس از آن هم به دلیل تنگ تر شدن حلقه 
تحریم ها شاهد فشار بیشتر به صادرات بودیم. این سه عامل 
عملا موجب کاهش صادرات کشور شد. با وجود اینکه یک 
جهش ارزی بسیار زیادی داشتیم و تصور می شد که این جهش 
باید موجب افزایش صادرات شود، اما این جهش حتی از نظر 
وزنی هم در سال 99 نسبت به سال 98 کاهش داشت. در سال 
جدید شرایط کشورهای خریدار بالقوه ما از نظر خروج از رکود و 
بحران کرونا خیلی بهتر از ما است و بازارها و صنایع آنها در مسیر 
خود قرار گرفته اند. براساس پیش بینی رشد قیمت مواداولیه 
در اقتصاد جهانی و ما به دلیل اینکه تا حد زیادی صادرکننده 
مواداولیه هستیم این می تواند در سال 1400 موجب افزایش 
صادرات از نظر ارزش کالاهای تولیدی را داشته باشیم، ولی با 
توجه به اینکه کشور در تنگنای کاهش مزمن سرمایه گذاری را 
در یک دهه اخیر داشته ایم و این باعث شده تا ظرفیت جدیدی 
به تولید اضافه نشود تا آنها بتوانند حجم صادرات ما را هم 
افزایش بدهند. امسال بیشتر رشد از نظر ارزشی است به این 
دلیل که ارزش مواد اولیه بیشتر می شود که می تواند موجب 
قیمت صادرات پتروشیمی و فرآورده های نفتی و مواد معدنی و 
میعانات گازی شود و البته با کاهش فشار تحریم ها فروش دوباره 
میعانات گازی و فرآورده های نفتی می تواند افزایش بیشتری از 
نظر حجمی هم پیدا کند که در نهایت سبد درآمدهای ارزی ما 

را به لحاظ صادرات نفتی تقویت کند.
 منهــای صـادرات مواد نفتی، فرآورده های نفتی 
و پتــروشیمی در چه بخش هایی ایران دارای مزیت 

صادراتی است؟ 
محصولات پتروشیمی، فرآورده های نفتی، کانی های فلزی 
مس، آلومینیوم و فولاد و مواد معدنی خام مزیت صادراتی 
ایران هستند و بخش عمده ای از صادرات ایران را تشکیل 
می دهند و در واقع در رتبه های یک تا 10 صادرات کشور اینها 
قرار دارند. البته پسته هم جزو کالاهای صادراتی ما بوده ولی 
هر سال از ارزش و میزان صادرات کاسته می شود، چراکه ایران 
در حال از دست دادن جایگا هش در دنیا است. یکی از دلایل 
اصلی آن هم این است که ایران با محدودیت های آبی مواجه 
است و بخش عمده ای از کشورما در تنش آبی است از همین 
رو تولید و صادرات پسته هم تحت مخاطرات بحران اب کشور 
قرار گرفته است. صادرات فرش دستباف هم که زمانی جزو 10 
قلم اول بود عملا به ارقام بسیار پایین تری سقوط کرده و به نظر 
می رسد این بخش از صادرات کماکان مسیر افول را خواهد 
داشت، البته خریدارانی برای فرش ایرانی در جهان وجود خواهد 
داشت ولی در نهایت میزان صادرات عدد کوچکی  خواهد بود. 
در حوزه صادرات به جز این کالاها جایگاه جدی ای نداریم و 
البته پتانسیل هایی در صنایع ما به ویژه صنایع غذایی و صنایع 
پایین دستی پتروشیمی و صنایع پایین دستی فلزی وجود 
دارد، اما این پتانسیل ها به دلیل مشکلات فضای کسب وکار 
مجال رشد در مقیاس و ترازهای جهانی را پیدا نکرده و به جز 
صادرات به کشورهای همسایه مانند عراق و افغانستان که 
از نظر صنعتی از ما عقب تر هستند و تا حد کمتری به دیگر 

کشورهای همسایه یا کشورهایی که ایرانیان زیادی در آنجا 
زندگی می کنند مانند کانادا و انگلستان و استرالیا که مصرف 
کالای ایرانی دارند در باقی جاها صادرات در حوزه سایر صنایع 
بسیار کم است و صادرات قابل توجهی نداریم و اصولا یک 
صادرات 35 تا 40 میلیارد دلاری برای کشوری مثل ایران با 
این همه منابع، سرزمین پهناور، وضعیت های مختلف و نیروی 
انسانی تحصیل کرده و جمعیت 85 میلیونی صادرات کوچکی 
تلقی می شود. ما در دهه های گذشته در حوزه تولید و تجارت 

ناموفق بوده ایم.
 نقش دیپلماسی اقتصادی در توسعه یا عدم توسعه 

تجارت خارجی ایران را چگونه ارزیابی می کنید؟ 
ما دیپلماسی اقتصادی به آن معنا در کشور نداریم که 
اگر داشتیم باید عضو سازمان جهانی تجارت می بودیم و 
موافقتنامه های چندجانبه های موفق و موثری را برای دهه ها بود 
که می داشتیم. به تازگی یعنی تقریبا دوسال است که حداقل 
وارد اتحادیه اوراسیا شده ایم و موافقتنامه های دوجانبه ای هم 
که با کشورهای دیگر داریم کم اثر هستند. موافقتنامه تجارت 
آزاد با کشورهایی که به صورت بالقوه می توانند شریک تجاری 
خوبی برای ما باشند، نداریم و اصولا سفارتخانه های ما با وجود 
اینکه اخیرا هم تاکید شده که باید در حوزه اقتصادی فعالیت 
کنند و مهمترین ماموریت آنها اقتصاد باشد، اما تا دیپلمات های 
ما به اقتصاد و سازوگار آن آشنا نباشند نمی توان از آنها انتظار 
داشت که در این حوزه فعالیت موثری داشته باشند و برای 
همین هم اصولا در دیپلماسی اقتصادی ضعیف هستیم. در 
سازمان های بین المللی اقتصادی به دلیل تنش های سیاسی ای 
که داشتیم خیلی جایگاه معتبری نداریم و نماینده های ما کمتر 
به سطوح عالی راه پیدا می کنند مگر اینکه آنها سازمان هایی 
باشند که مدیران آنها به صورت چرخشی انتخاب می شوند که 
بالاخره در دوره ای نوبت ایران هم بشود. بنابراین دیپلماسی 
اقتصادی و دیپلماسی در سایر شئون غیرسیاسی کشور 
ما ضعیف است. دیپلماسی اقتصادی مان را کنار بگذاریم 
دیپلماسی فرهنگی، هنری، آب، ورزش و محیط زیست و هر 
بخشی که بخواهیم روابط دولت با دولت داشته باشیم که نیاز به 
دیپلماسی داریم بسیار ضعیف هستیم. هم نیرو تربیت نکرده ایم 
و هم نیروهای زبده و توانمند را از کشور فراری داده و رانده ایم 
و آنهایی که نخبه های تراز اول کشور بودند و می توانستند 
مذاکره کننده حرفه ای کشور باشند الان یا در اروپا هستند یا در 
آمریکا و دیگر کشورهای توسعه یافته و حتی اگر به این کشورها 
نرفته باشند در ترکیه و دیگر کشورها گذران زندگی می کند و 

ترجیح می دهند که در آن کشورها باشند تا در ایران.
 چرا ایران عضو سازمان تجارت جهانی نیست؟ 

دلیل اینکه ایران هنوز عضو سازمان تجارت جهانی نیست 
تعلل رهبران در 20 سال ابتدایی بعد از انقلاب و نگاه منفی به 
هر نوع تعامل بین المللی بود. ما 20 سال اول را از دست دادیم. 
زماین  هم که به این نتیجه رسیدیم که ناگزیریم وارد سازمان 
تجارت جهانی شویم وارد تنش های منطقه ای و بین المللی شده  
بودیم و 22 بار درخواست ایران برای عضویت ناظر در سازمان 
جهانی تجارت رد شد یعنی سالی دو بار طی 11 سال تلاش 
کردیم و سال 1384 که این درخواست پذیرفته شد ما وارد 
تنش های جدید تری شدیم. بعد از آن هم دولت نهم و دهم روی 
کار آمد و تنش های هسته ای بالا گرفت و اجازه نداد که کارگروه 
الحاق ایران به سازمان جهانی تجارت تشکیل شود تا مذاکراتمان 
را با کشورهای عضو آغاز کنیم. بعد از آن هم به برجام رسید و 
قول مساعد برای عضویت ایران داده شد ولی به دلیل تعلل در 
اقدام و بدعهدی غربی ها در این رابطه دونالد ترامپ روی کار آمد 
و باز هم موضوع متوقف شد. ما نیاز به این داریم که در بهبود 
روابط با آمریکا و کشورهای اروپایی این شرایط را بدست بیاوریم 
و آنها اجازه دهند تا کارگروه مذاکراتیه الحاق ایران تشکیل شود 
تا بتوانیم فرایند قانونی را طی کنیم.  مدتی است که از رشد 
تجارت با پاکستان صحبت می شود و هفته گذشته هم وزرای راه 
و صمت از افتتاح بازارچه های مرزی مشترک برای توسعه تجارت 
با این کشور خبر دادند، سابقه پاکستان نشان می دهد که پایبند 
به اجرای تعهدات خودش نیست گاهی به دلیل نداشتن منابع 

مالی گاهی به دلایل امنیتی. 

 تجــارت با پاکستان و دیگر همسایه های ایران را 
چطور ارزیابی می کنید؟

همسایه های هر کشوری تقدیر جغرافیایی آن کشور است 
و نمی توان چنین سوالی را مطرح کرد که تجارت با یک کشور 
همسایه کار درستی است یا نه. دلیل آن هم این است که 
تجارت با یک کشور همسایه عملا در مقایسه با دیگر کشورها 
بهترین نوع تجارت است چون کمترین هزینه تبادلات و 
لجستیک را دارد و به همین جهت صرفه و توجیه  اقتصادی و 
رقابت پذیری تجارت با این کشورها معمولا بالاتر است. تجارت 
مرزی باعث امنیت مرزها هم می شود. همانطور که فردریک 
باستیا، اقتصاددان سوئیسی گفته »اگر کالاها از مرز عبور 
نکنند سربازها عبور می کنند«، مرزهایی که بیشتر از نگاه 
تجاری نگاه امنیتی تقویت شده ناامن ترین مرزهای ما هستند 
که یکی از آنها مرزهای ایران با پاکستان است که مرتبا حملات 
تروریستی از این طریق انجام می شود یا کسانی که این اعمال 
را مرتکب می شوند به پاکستان فرار می کنند. مردم دوسوی 
مرز هم مردم فقیری هستند که به راحتی ممکن است جذب 
گروه های تروریستی شوند. باید تجارت خودمان را با پاکستان 
تقویت کنیم. در حال حاضر در حدود یک میلیارد دلار است. 
واردات ما از این کشور هم در حدود 200 تا 250 میلیون دلار 
در طول سال های مختلف است. موافقتنامه تجارت ترجیحی 
داشتیم که برای تمدید آن پاکستانی ها بیشتر از ما مشتاق 
بودند و ما با تاخیر و تعلل اقدام کردیم، البته الان سخن از 
مذاکرات برای رسیدن به توافقی برای تجارت آزاد با پاکستان 
در میان است که اگر این موضوع به نتیجه برسد به نظر من 
بسیار مثبت خواهد بود و فکر می کنم هم به توسعه منطقه 
سیستان  و بلوچستان ما کمک خواهد کرد و هم باعث امن تر 
شدن، ایجاد رونق و اشتغال و کاهش مشکلات امنیتی در مرز ما 
با پاکستان و تا حدی روی همسایه مشترک مان افغانستان هم 
تاثیر مثبت داشته باشد و به این هم کمک می کند تا پاکستان 
در همکاری های بین المللی بیشتر به ایران توجه داشته باشد 
چون پاکستان در موضوعات منطقه ای و بین المللی هم به 
جهت نزدیکی مذهبی و هم به دلیل روابط خوب و کمک های 
مالی در لابی عربستان است. بنابراین حتما در یک رویکرد 
عاقلانه باید روابط اقتصادی خود را با پاکستان بیشتر تقویت 

کنیم. 
 با توجه به همه شرایط اقتصاد ایـران از مذاکــرات 
وین گرفته تا انتخابات ریاست جمهوری و بررسی لوایح 
مانده از FATF و پالرمو و تحریم ها و ... تصویر اقتصاد 

ایران در ماه های آینده چطور خواهد بود؟
سرنوشت اقتصاد ایران در ماه های آینده به کیفیت و 
خروجی مذاکرات گره خورده است، یعنی هر چقدر آمریکا در 
مذاکرات و زمان کوتاه تری تعداد بیشتری از تحریم ها را بردارد، 
به ایران برای فروش نفت، کاهش هزینه های تحریم در تجارت 
خارجی و رشد درآمدهای ارزی از محل تجارت خارجی کمک 
خواهد کرد. البته مادامی که در لیست سیاه FATF هستیم 
کماکان تنگنای روابط بانکی در حد زیادی برقرار خواهد بود 
و نمی توانیم با انگشت شماری بانک ها و آن هم با هزینه های 
بالا با بانک های دیگری ارتباطات سطح بالایی داشته باشیم. 
بنابراین بیشتر شرایط اقتصادی کشور در سال 1400 به این 
موضوع برمی گردد که تا چه حدی می توانیم نفت بفروشیم و 
چقدر بتوانیم منابع کشور را آزاد یا پول نفت فروخته شده را به 
چرخه تجاری و اقتصادی کشور برگردانیم. رونق اقتصاد جهانی 
به ویژه کشورهای متعامل ما به ویژه در راس آن چین و بعد از 
آن امارات، عراق و ترکیه و کشورهایی که شرکای اصلی ایران 
هستند به ما کمک می کند، چراکه تقاضای آنها را افزایش 
می دهد و افزایش تقاضای آنها در قیمت کالاها و برای واردات 
از همه دنیا از جمله ایران تاثیر می گذارد، بنابراین ما در سال 
1400 یک اقتصاد منفعل داریم؛ یعنی خودش به واسطه ابتکار 
و سرمایه گذاری و کنش گری رشد نمی کند، بلکه به واسطه 
چراغ  سبزهایی که از دنیا می گیرد می تواند رشد کند. اینکه 
چقدر بتوانیم تعاملات را با آمریکا بهبود ببخشیم و تحریم ها 
را برداریم و با اروپا تعامل کنیم، باعث می شوند در منطقه و در 

کشورهای همسایه تجارت کنیم.

آرمان ملی -  محمدسیاح: اقتصاد ایران در شرایط مناسبی نیست و سال ها بی توجهی به تامین زیرساخت ها و قطع ارتباط با اقتصاد و دور ماندن از تجارت جهانی باعث شده 
تا امروز به یک اقتصاد منزوی و تنها بدل شود که سرنوشت آن به اقدامات سایر کشورها بستگی دارد! یعنی این اقتصاد به قدری شکننده شده که اگر تعاملات ایران با سایر 
کشورها برقرار نشود شاید فرو ریختن آن زمان زیادی طول نکشد. با این حال سال ها اقدامات مسئولان و مدیران اقتصادی در سایه تنش های سیاسی غیرضروری  که دسته ای از 
مدیران تندرو و ناآگاه ایجاد کردند گم شد و نتیجه آن چیزی است که امروز می بینیم. یک اقتصاد بیمار که نیازمند احیای سریع است. در همین زمینه »آرمان  ملی« گفت وگویی 

با پدرام سلطانی، عضو هیات رئیسه اتاق بازرگانی ایران داشته که در ادامه می خوانید.

    کاهش تقاضا هم مانع زیاده خواهان نمی شود 

رویــکــرد

آرمان ملی: بازار خودرو در هفته های اخیر با تغییرات زیادی 
همراه بوده و کارشناسان خودرو هم معتقدند بازار خودرو در 
مسیر تازه ای برای تعیین خودرو قرار گرفته اند؛ مسیری که 
از حدود 10 سال قبل آغاز شد و در پی آن شورای رقابت، بازار 
خودرو را یک بازار انحصار تلقی و اعلام کرد که از این پس قیمت 
محصولات داخلی این بازار به شکل دستوری اعلام می شود تا 
امروز، همچنان روند اعلام قیمت ادامه داشته و با وجود ایجاد 
فاصله ای قابل توجه میان نرخ کارخانه و نرخ بازار آزاد، شورای 
رقابت همچنان اصرار به تداوم این فرایند دارد. این شورا در 
سه فصل بهار، تابستان و پاییز سال گذشته قیمت های جدید 
خودروسازان را اعلام کرد، اما در زمستان پارسال و بهار امسال 
هنوز قیمت جدید را اعلام نکرده و به نظر می رسد همین موضوع 
فشار را بر خودروسازان و فعالان این حوزه افزایش داده است. 
محمدرضا نجفی منش، عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی 
تهران افزود: »برخلاف برخی اظهارنظرها مشکل اصلی صنعت 
خودرو در سال های گذشته نه تحریم های خارجی که تصمیمات 
غلط داخلی و فشاری است که از این محل به تولیدکنندگان وارد 
شده است. فرض کنید تولید یک محصول 50 میلیون تومان 
تمام می شود، اما با قیمت گذاری دستوری تولیدکننده را مجبور 
می کنند که آن را 40 میلیون تومان بفروشد. نتیجه چنین 
سیاستی شرایط امروز خودروسازان است که آن را می بینیم.« 
او با بیان اینکه قیمت گذاری دستوری رانتی گسترده در بازار 
خودرو به وجود آورده، به ایسنا گفت: »وقتی فاصله میان قیمت 
کارخانه و قیمت بازار چند ده میلیون تومان باشد، می بینیم که 
کارخانه هزار دستگاه خودرو را عرضه می کند، اما ناگهان یک 
میلیون نفر برای این خودرو ثبت نام می کنند. بخش مهمی  از این 
جمعیت صرفا به دنبال به دست آوردن رانت و فروش خودرو با 
قیمتی فراتر در بازار آزاد هستند.« نجفی منش با اشاره به زیان 
انباشته خودروسازان اضافه کرد: »برآوردها نشان می دهد که 
میزان زیان خودروسازان به 27 هزار میلیارد تومان رسیده و آنها 
بیش از این رقم زیان را به قطعه سازان بدهکار هستند. سوال این 
است که آیا می توان با همین شرایط ادامه داد؟« او اضافه کرد: »تا 
زمانیکه تکلیف قیمت گذاری دستوری مشخص نشود، احتمالا 
شرایط به همین شکل باقی خواهد ماند. در زمستان سال گذشته 
از اصلاح شیوه قیمت گذاری دستوری خبر دادند، اما با گذشت 
چند ماه هنوز خبری از این تغییر نیست و فشار بر تولیدکنندگان 

ادامه دارد.«

قیمت گذاری خودرو در فصلی جدید!؟

نیــمنگــاه
 اعلام آمادگی آمریکا 

برای برداشتن تحریم های بانکی ایران 
مشاور اقتصادی در اتحادیه اروپا گفت: عمده سپرده های ایران 
در روسیه است که در زمان آقای بهمنی، معاون بانک مرکزی 
روسیه به تهران آمد، و ایران بیش از 31 میلیارد دلار از سپرده های 
خود را به روسیه منتقل و در ازای آن روبل دریافت کرد که حرکت 
عجیبی بود و تنها با این کار 40 درصد از ارزش سپرده ها کاهش 
یافت. مهرداد عمادی در مورد روند مذاکرات ایران و کشورهای 
غربی و تاثیر اقتصادی آن اظهار داشت: براساس صحبت هایی که با 
اعضای دو تیم حاضر در اون داشتیم، پیشرفت خوب و مثبت وجود 
دارد بطوری که بر سر 4 مورد از 6 موضوع مورد بحث توافق شده 
است. او ادامه داد: در حال حاضر شکاف اصلی بر سر این موضوع 
است که ایران می خواهد این گفت وگوها در یک پکیج باشد اما در 
آن سو صحبت از بازگشت به 2016 است تا ایران به تعهدات خود در 
مورد غنی سازی بازگردد و تحریم ها برداشته شود. همچنین برخی 
از تحریم های اعمال شده در زمان آقای ترامپ چون پیشنهاد کنگره 
بود برداشتن آنها با دستور رئیس جمهور از نظر حقوقی با مشکل 
روبه رو خواهد شد. در مورد تحریم های بانکی هم خزانه داری آمریکا 
مراحل آماده سازی برای پایان تحریم ها را به پایان رسانده است. 
البته این به معنای بازگشت سیستم بانکی ایران به سیستم جهانی 
نیست چون هم سوئیفت و هم اروپای 3 تاکید دارند که تا ایران 
به FATF نپیوندد، نمی تواند از خدمات بانکی بدون محدودیت 
استفاده کند. در نتیجه، در این موضوع شکاف وجود دارد اما فضا و 
سرعت پیشرفت حکایت از خواست دو طرف برای توافق دارد. این 
کارشناس اقتصادی تصریح کرد: تلاش تیم ایران باید مترکز بر 
برداشتن تحریم ها از سه بخش انرژی، سیستم بانکی و حمل و نقل 
ایران باشد. البته ایران اولاوت هایی را اضافه کرده که بیشتر مربوط 
به برداشتن تحریم  نهادهای امنیتی است تا در گفت وگاو یک 
مرحله ای از تحریم خارج شوند و از نظر من مهمترین ترمز توافق 
نیز همین موضوع است. او گفت: شاید گام بهتر این است که ایران بر 
راو سه بخش فوق تمرکز کند تا در گفت وگاو دوم یا برجام تکمیلی، 
گفت وگوها را توسعه دهند و تحریم های اصلی برداشته شود؛ در این 
صورت برداشتن تحریم ها می تواند بر زندگی اقتصادی مردم تاثیر 
مثبت بگذارد. عمادی در پاسخ به پرسشی مبنی بر میزان تاثیر رفع 
تحریم ها بر اقتصاد ایران اظهار داشت: اگر برداشتن تحریم ها همراه 
با حرکت اقتصاد به سمت رقابتی شدن باشد تا هیولای هشت پا 
و آن سیستم انحصارگر و انحصارطلب که راو اقتصاد ایران افتاده 
و تجارت و بخش انرژی ایران را با قراردادهای بدون مناقصه در 
سال های تحریم و پیش از آن با مشکل روبرو کرده، عقب بنشاند آن 
موقع تکان قابل توجهی به اقتصاد ایران وارد می شود. او ادامه داد: 
شاید تاثیر این اتفاقات در 15 ماه آینده بر زندگی مردم در کاهش 
تورم و در دو سال آینده بر کاهش بیکاری قابل مشاهده باشد. 
عمادی گفت: اگر قرار باشد، تنها پول ها آزاد شوند و ایران بتواند 
نفت بفروشد اما این انحصارگرایی ها همچنان ادامه داشته باشد، 
در آن صورت باعث افزایش واردات کالاهای مصرفی می شود چون 
این پول ها بجای سرمایه گذاری در بخش صنعتی صرف خریدهای 
عجیب و غریب شده و دلال ها از این راه منتفع می شوند. در این 
راستا برداشتن تحریم شاید کمبود کالاها را جبران کند اما اقدام 
زیرپایه ای نیست. مشاور اقتصادی در اتحادیه اروپا در مورد احتمال 
آزادش شدن دارایی های ایران گفت: در حال حاضر  رقم دقیق 
پول های بلوک شده ایران را نمی دانیم اما براساس پرونده ای که در 
سال 2019 وجود داشت، ایران در 21 کشور سپرده های بیش از 
نیم میلیارد دلاری داشت. او مدعی شد: عمده سپرده های ایران در 
روسیه است که در زمان آقای بهمنی، معاون بانک مرکزی روسیه 
به تهران آمد و ایران بیش از 31 میلیارد دلار از سپرده های خود را 
به روسیه منتقل و در ازای آن روبل دریافت کرد که حرکت عجیبی 
بود و تنها با این کار 40 درصد از ارزش سپرده ها کاهش یافت. 
همچنین در چین در حساب های مختلف بیش از 30 میلیارد دلار 
پول داریم که استفاده  آن  منوط به خرید کالاهای چینی است که 

گزینه درستی برای ایران نیست.

پدرام سلطانی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

نيروهای نخبه اقتصادی را فراری داديم؛ با ديپلماسی ناكارآمد
   آینده اقتصاد ایران به مذاکرات گره خورده است                      تجارت خارجی 40 میلیارد دلاری در شأن ایران نیست

   تنش  سیاسی، مانع حضور ایران در سازمان های بین المللی است                تجارت با کشورهای همسایه باعث امنیت مرزها می شود


